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OR.BR.0002.44.18 

 

P R O T O K Ó Ł Nr XLIV/18 

z sesji Rady Gminy Poraj 

w dniu 31 stycznia 2018 roku 

budynek Urzędu Gminy w Poraju 

ul. Jasna 21, sala nr 220 

czas trwania obrad: 9
20

 – 13
05 

 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 
Przewodniczący p. Andrzej Pawłowski o godzinie 9

20
 otworzył XLIV sesję Rady Gminy 

Poraj. 

Po powitaniu: 

1) Gości – wg listy obecności stanowiącej zał. nr 1 do protokołu, 

2) Radnych – wg listy obecności stanowiącej zał. nr 2 stwierdził quorum pozwalające 

na podejmowanie prawomocnych decyzji przez Radę Gminy. 

W obradach nie brali udziału radni: p. Elżbieta Sitek, p. Mariusz Karkocha oraz    

p. Sylwester Sawicki.  

 W związku z nieobecnością Wiceprzewodniczącego Rady p. Mariusza Karkochy, jego 

miejsce i obowiązki przejęła na prośbę Przewodniczącego radna p. Jolanta Kozak.  

 

2. Ustalenie dziennego porządku obrad. 

Proponowany porządek XLIV sesji – zał. nr 3 został przekazany wszystkim Radnym, 

Sołtysom i jednostkom organizacyjnym Gminy w ustawowym terminie. W imieniu Wójta      

p. Łukasza Stachery Przewodniczący poprosił radnych o dopisanie do porządku obrad w 

punkcie 8, podpunkt 8.7 dodatkowego projektu uchwały w sprawie nieodpłatnego 

przekazania nieruchomości gruntowej w formie darowizny na rzecz Skarbu Państwa 

Państwowego Gospodarstwa Leśnego, Lasy Państwowe Nadleśnictwa Złoty Potok położonej 

w Choroniu stanowiącej mienie Gminy Poraj. 

Następnie zarządził głosowanie porządku XLIV sesji rady Gminy Poraj z wniesioną 

autopoprawką – przyjęty jednogłośnie – 12 głosów „za”.   
  

 

Porządek obrad: 

1.  Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 

2.  Ustalenie dziennego porządku obrad. 

3.  Przyjęcie Protokołu Nr  XLIII/17 z sesji Rady Gminy Poraj z dnia 21 grudnia 2017 roku. 

4.  Sprawozdanie z pracy Wójta Gminy Poraj od ostatniej sesji. 

5.  Informacja Przewodniczącego Rady o pracy w okresie międzysesyjnym. 

6.  Sprawozdanie Komisji Rady Gminy z działalności w drugim półroczu 2017 r. 

6.1 Komisji Rewizyjnej, 

6.2 Komisji ds. budżetu oraz gospodarki komunalnej i inwestycji, 
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6.3 Komisji ds. oświaty, kultury, zdrowia i spraw społecznych. 

7.  Analiza sytuacji mieszkańców objętych opieką Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 

(GOPS) w związku z zimą. 

8.  Projekty uchwał w sprawie: 

8.1. budżetu Gminy Poraj na 2018 rok, 

8.2. Wieloletniej prognozy Finansowej na lata 2018 – 2033, 

8.3. emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu, 

8.4. trybu udzielania i rozliczania dotacji udzielanych publicznym i niepublicznym 

przedszkolom, innym formom wychowania przedszkolnego, szkołom, w tym 

podstawowym, w których zorganizowano oddział przedszkolny, prowadzonym na 

terenie Gminy Poraj, trybu kontroli prawidłowości pobrania i wykorzystania tych 

dotacji oraz terminu i sposobu rozliczenia ich wykorzystania, 

8.5. aplikowania Gminy Poraj o środki w ramach konkursu RPO, 

8.6. apel w sprawie przywrócenia w rejonie Energetycznym Myszków Punktu Obsługi 

Klienta, 

8.7. nieodpłatnego przekazania nieruchomości gruntowej w formie darowizny na rzecz 

Skarbu Państwa Państwowego Gospodarstwa Leśnego, Lasy Państwowe Nadleśnictwa 

Złoty Potok położonej w Choroniu stanowiącej mienie Gminy Poraj. 

9.  Zapytania i wolne wnioski. 

10. Sprawy organizacyjne. 

11. Zamknięcie sesji. 

 

3. Przyjęcie protokołu Nr XLIII/17 z sesji Rady Gminy Poraj z dnia 21 grudnia 

2017 roku.  
   Protokół z ostatniej sesji był wyłożony w Biurze Rady oraz w sali przed 

dzisiejszymi obradami. Po zapoznaniu się z nim radni podczas głosowania przyjęli go 

jednogłośnie – 12 głosów „za”. 

  

4. Sprawozdanie z pracy Wójta Gminy Poraj od ostatniej sesji. 
Wójt odczytał „Informacje” o pracy poszczególnych Referatów i jednostek 

organizacyjnych Gminy – jak w załącznikach od nr 4 do 8. 

Podczas odczytywania informacji na temat budowy kanalizacji w Jastrzębiu Wójt wspomniał 

o portalu internetowym, który swego czasu obwieszczał, że takowej budowy za jego kadencji 

Jastrząb się nie doczeka. Niestety nie doczekano się, ale sprostowania tych mylących 

informacji. Wójt nawiązał również do dofinansowania, jakie gmina uzyskała do Centrum 

Integracji Społecznej (CIS), które funkcjonuje prawidłowo oraz podkreślił, że środki 

uzyskane z dofinansowania na budowę Centrum Przesiadkowego w Poraju mogą zostać 

przeznaczone tylko i wyłącznie na ten cel, w przeciwnym wypadku przepadną – budowa ta 

będzie zrealizowana do 31 sierpnia bieżącego roku. 

 

5. Informacja Przewodniczącego Rady o pracy w okresie międzysesyjnym.  
Załącznik nr 9 do niniejszego protokołu to informacja z działalności 

Przewodniczącego Rady za okres od 21 grudnia 2017 roku do 30 stycznia 2018 roku, która 

została odczytana przez p. A. Pawłowskiego. 

 

6.  Sprawozdanie Komisji Rady Gminy z działalności w drugim półroczu 2017 r. 

6.1 Komisji Rewizyjnej, 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej p. Andrzej Ludwikowski odczytał informację, jak w 

załączniku nr 10 do niniejszego protokołu. 
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6.2 Komisji ds. budżetu oraz gospodarki komunalnej i inwestycji, 

W związku z nieobecnością Przewodniczącego Komisji ds. budżetu oraz gospodarki 

komunalnej i inwestycji p. Sylwestra Sawickiego sprawozdanie z działalności  w/w komisji 

odczytał p. Andrzej Pawłowski. Materiał ten stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

6.3 Komisji ds. oświaty, kultury, zdrowia i spraw społecznych, 

Informacja pisemna do tego punktu to załącznik nr 12, z którą zapoznała uczestników sesji 

Przewodnicząca tej komisji p. Jolanta Kozak.  

 

7. Analiza sytuacji mieszkańców objętych opieką Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej (GOPS) w związku z zimą. 

Załącznik nr 13 do protokołu to materiał pisemny do tego tematu. Został on przyjęty przez 

radnych bez uwag. 

Radna p. Z. Polak miała zapytanie, ale do punktu wcześniejszego tzn. była ciekawa, kiedy 

zostanie zorganizowane spotkanie z firmą Eko-Kolos, o którą wnioskowała Komisja ds. 

budżetu. 

Przewodniczący p. Andrzej Pawłowski odpowiedział, że jak tylko termin zostanie ustalony, 

radni zostaną o tym poinformowani. 

 

8. Projekty uchwał w sprawie: 

Projekty uchwał, które zostały zapisane w porządku sesji były kolejno odczytywane 

przez radną p. Jolantę Kozak, a następnie procedowane przez Radę Gminy. 

 

8.1 Uchwała Nr 330(XLIV)18 w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Poraj na rok 2018 

– zał. nr 14. 

Uchwała została przyjęta: „za” – 8 głosów, „przeciw” – 2 głosy, „wstrzymało się” – 2 głosy. 

 

 Podczas dyskusji nad projektem budżetu jako pierwszy o głos poprosił Wójt Gminy              

p. Łukasz Stachera, który powiedział: 

 projekt budżetu na 2018 rok, który był dokładnie analizowany na wczorajszym 

wspólnym posiedzeniu Komisji Rady powstał na podstawie Programu Postępowania 

naprawczego (PPN), który zaakceptowała Regionalna Izba Obrachunkowa (RIO), 

 30 % środków z budżetu w 2018 r. zostanie przeznaczone na inwestycje, z czego 

ponad 13 mln będzie ze środków zewnętrznych, co wskazuje na wysoką skuteczność 

w pozyskiwaniu tych środków, 

 wkład własny będzie systematycznie wypracowywany przez bieżący rok, 

 budżet ten był tak tworzony, aby zapewnić wszystkim zarówno w oświacie jak i 

jednostkach podległych pewną stabilizację, 

 proponowany budżet jest zrównoważony, perspektywiczny, rozwojowy i nic nie 

zagraża temu, aby  spokojnie funkcjonować, 

 zadania zapisane w budżecie będą realizowane po podpisaniu umów, które co jest 

bardzo ważne w 90 % są zaliczkowane, 

 podkreślił, że wprowadzane oszczędności w bieżącym, przejściowym roku zgodnie z 

PPN będą widoczne dopiero w 2019 -2020 roku, 

 Gmina Poraj zamykając 2017 rok nie miała żadnych zobowiązań wobec nauczycieli, 

pracowników, innych urzędów czy opłat z tytułu dostarczania gazu, prądu czy wody, 
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 zapisane w budżecie 16 mln na inwestycje jesteśmy w stanie spokojnie zrealizować, 

choć nie zawsze mamy na wszystko wpływ, a wiele zależy od innych organów i 

urzędów, 

 najważniejsze zaplanowane inwestycje to budowa Centrum Przesiadkowego w Poraju 

oraz budowa kanalizacji w Jastrzębiu i Żarkach Letnisku (ŻL), 

 gdyby nie deficyt z 2016 roku to budżet zostałby zamknięty na zero, 

 najważniejsze priorytetowe inwestycje na przyszłość, które będą uwzględniane w 

Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2018 - 2022 to drogi, chodniki i 

odwodnienia, bo tak naprawdę prawie wszystkie inne rzeczy są zrobione,  

 wszystkie budynki użyteczności publicznej: dwa żłobki, przedszkola, szkoły, hale 

sportowe, budynek Gminnego Ośrodka Kultury i Kina, budynki Ochotniczych Straży 

Pożarnych zostały zmodernizowane, powstały siłownie czy boiska sportowe, 

 odnowiono również przy pomocy PKP dworzec kolejowy, zmodernizowany jest 

również budynek ośrodka zdrowia, który obecnie jest remontowany w środku, 

 nie jest pewien, czy jest jeszcze jakaś gmina, która posiada 3 oczyszczalnie ścieków, 

w tym 2 bardzo nowoczesne, jedynie ta w Poraju wymaga modernizacji, ale i na ten 

cel  gmina będzie chciała pozyskać środki, 

 ma zapewnienia, że środki na remont drogi wojewódzkiej DW 791 są zabezpieczone, 

a uzgodnienia są zakończone, 

 ścieżka pieszo rowerowa w Jastrzębiu  będzie na razie kontynuowana przez Starostwo 

Powiatowe od ulicy Zielonej do skrzyżowania z drogą prowadzącą do Mariny Poraj, 

 jak wcześniej mówił będzie wybudowane Centrum Przesiadkowe, które świetnie się 

wkomponuje w otoczenie, 

 priorytety założone w 2010 roku są konsekwentnie realizowane, dlatego też nie wolno 

pozwolić, aby wizerunek gminy został zniszczony, 

 należy być partnerami w rozmowie i mówić o faktach i konkretach, a nie posługiwać 

się kłamstwami w ocenie tego, co zostało do tej pory zrealizowane, 

 przez 8 lat udało się zrealizować inwestycje na prawie 100 mln zł, przy pozyskaniu 50 

mln zł środków zewnętrznych, 

 p. K. Klimek zapytał, które dokładnie drogi będą objęte kanalizacją w ŻL oraz zauważył, 

że w związku z tym środki na budowę kanalizacji w ŻL powinny być dokładnie rozpisane 

w dziale dotyczącym gospodarki wodno ściekowej , 

 Następnie głos zabrała radna p. Z. Polak, która zawnioskowała o wprowadzenie zmian w 

projekcie budżetu na 2018 rok, które stanowią zał. nr 15 do protokołu i odnoszą się do: 

 działu 600 - zwiększyć środki na drogi gminne do kwoty 3 mln zł, 

 działu 630 - wykreślić wydatki na turystykę a dokładnie na rewitalizację terenów nad 

zalewem, na rewitalizację ośrodka żeglarskiego oraz budowę Centrum 

Przesiadkowego, 

 działu 700 – wykreślić środki na termomodernizację szkoły w Kuźnicy Starej oraz na 

zakup terenów przy zalewie, które to inwestycje jej zdaniem są zbędne m.in. z uwagi 

na to, że w szkole, która zarządzana jest przez stowarzyszenie uczy się niewiele dzieci, 

natomiast zapisanie 20 tyś. zł na modernizacje amfiteatru w ŻL jest według niej kpiną, 

  wykreślenia wydatku w wysokości 60 tyś. zł na wybudowanie drogi dojazdowej do 

prywatnych firm, które zakupiły  gminne działki w Jastrzębiu – jej zdaniem należało 

to zrobić przed sprzedażą wówczas cena tych terenów byłaby większa, 

 wydatku w dziale 710 w wysokości 70 tyś. zł na zmianę planu zagospodarowania 

przestrzennego - w obecnej trudnej sytuacji finansowej gminy jest zbędny, 

 zmniejszenia o połowę wydatków na funkcjonowanie urzędu gminy, 
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 poszukania oszczędności w oświacie tzn. w ilości zatrudnionych osób jak i w 

funduszu płac oraz w dotacjach do szkół niepublicznych, 

 sposobu wydatkowania kwoty 185 tyś. zł na przeciwdziałanie alkoholizmowi, 

 działu gospodarka wodno-ściekowa - zawnioskowała, aby dokładnie wpisać cel. tzn. 

budowa kanalizacji w ŻL, 

 likwidacji dopłat do przewozu mieszkańców w kwocie 45 tyś. zł, ponieważ jej 

zdaniem mieszkańcy całej gminy nie muszą dopłacać do biletów podróżujących 

busem oraz zapytała, czy firma świadcząca te usługi należy do brata 

Przewodniczącego Rady, 

 wycofania dofinansowania Spółki Poreco w kwocie 300 tyś. zł,  

 działu 921 - obniżenie wydatków na kulturę, zgodnie z wnioskiem Komisji ds. oświaty 

przynajmniej o 30% - proponuje zaoszczędzić na płacach, na czynszu, którego nie 

trzeba byłoby płacić przy powrocie biblioteki do budynku gminnego oraz na 

zaprzestaniu organizowania imprez typu Bal Mecenasa Kultury oraz Dni Gminy Poraj,  

 działu 926 Kultura Fizyczna-sport - zmniejszyć wydatki o połowę; 

 

 p. T. Ociepka przypomniała, że tylko jedna szkoła w gminie tzn. w Kuźnicy Starej nie jest 

zmodernizowana, a tam przecież też się uczą dzieci, natomiast kwestia dopłaty do 

transportu mieszkańców, co zresztą jest poruszane już prawie 10 lat, to zadanie własne 

gminy; 

 p. A. Kamiński – Sołtys ŻL: 

 stwierdził, że jest zbyt duża dysproporcja pomiędzy wydatkami na oświetlenie, a 

wydatkami na kulturę, zdecydowanie należy zwiększyć środki na inwestycje związane 

z budową infrastruktury oświetleniowej, 

 poprosił o przygotowanie wykazu dróg i chodników, które są zaplanowane do budowy 

w poszczególnych sołectwach, 

 powiedział, że kwota 20 tyś. zł zapisana na amfiteatr w ŻL jest zdecydowanie za mała, 

 uważa, że w związku z zakupem terenów nad zalewem , należało sobie zadać pytanie, 

kiedy te  środki wrócą do gminy oraz jego zadaniem pieniądze te powinno się 

przeznaczyć na lepsze zagospodarowanie strefy ekonomiczno – gospodarczej, 

 poprosił, aby poszczególni referujący podczas sesji mieli możliwość wypowiadania 

się do mikrofonu, 

 zapytał, jaki procent ściągalności podatków jest w poszczególnych sołectwach, 

 poprosił o przygotowanie tabeli z wydatkami na poszczególne sołectwa, aby można je 

było przedstawić mieszkańcom; 

 p. Jolanta Holi – zapytała czy w ogóle będzie budowana kanalizacja w ŻL oraz dlaczego 

zostały podniesione podatki; 

 Wójt p. Ł. Stachera odpowiedział: 

 na wczorajszej wspólnej Komisji radna p. Polak nie zadawała pytań, które dzisiaj 

padły, 

 środki w kwocie prawie 5 mln zł są zabezpieczone w budżecie właśnie na budowę 

kanalizacji w ŻL, z informacji Urzędu Marszałkowskiego wynika, że środki mają 

zostać uruchomione w marcu i podkreślił, że Gmina Poraj jako władza samorządowa 

nie ma wpływu na to, kiedy zostają ogłoszone dane konkursy, 

 w projekcie budowy kolejnego etapu kanalizacji w ŻL uwzględnione są takie ulice 

jak: Nadrzeczna, PCK, Długa, Brzozowa, 

 podkreślił, że od początku realizacji budowy czy to oczyszczalni, czy kanalizacji w 

ŻL, rozpoczynano daną inwestycję od pozyskania środków zewnętrznych, ponieważ 

bez dofinansowań trudno zrealizować tak duże projekty, 
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 oczyszczalnia ścieków w ŻL z pewnością nie przynosi strat, ale należy pamiętać, że 

Gmina Poraj wykonała zamierzony plan, niestety sąsiadujące Koziegłowy mimo 

obietnic nie wywiązują się ze swoich obowiązków,  

 na kulturę zapisano środki w identycznej wysokości jak w poprzednim roku, na 

podkreślenie zasługuje fakt, że Gminny Ośrodek Kultury (GOK) utrzymuje pięć 

obiektów t.j. budynek GOK-u, Dom Ludowy w Choroniu, Budynki Wielofunkcyjne w 

Masłońskim oraz w Jastrzębiu a także Kino Bajka, w których to odbywają się przez 

cały czas różnego rodzaju zajęcia, 

 mając tak wielką ofertę przede wszystkim dla dzieci i młodzieży, nie można nagle 

obcinać znacząco wydatków, ponieważ zostanie zachwiane to, co do tej pory 

osiągnięto, co oznacza, że należy to równoważyć a nie przeliczać na metry dróg, 

ponieważ wydatki na kulturę to tylko 1,5 % budżetu Gminy, 

 destrukcyjne podejście p. Polak do tematu  może jedynie spowodować, że nic dobrego 

z tego nie wyniknie, 

  imprezy organizowane przez GOK, które zresztą należą do jednych z lepszych w 

okolicy w 75 % są finansowane przez sponsorów, których nie brakuje, ponieważ 

widzą, że również ich działanie ma sens, 

 podkreślił jeszcze raz, że młodzież i dzieci są dla niego najważniejsze, stąd też nie 

może pozbawić ich możliwości rozwoju, nie może również zdjąć środków z oświaty, 

gdyż nie pozwala mu na to prawo, 

 na zarzut, że Gmina dofinansowuje niepotrzebnie szkołę w Kuźnicy Starej powiedział, 

że niewłaściwe byłoby, ale nieskorzystanie ze środków zewnętrznych do 

termomodernizacji tej placówki, ponieważ przy wkładzie tylko 80 tyś. zł zostanie 

kompleksowo wyremontowany budynek, który przecież jest i pozostanie własnością 

gminy, 

 zaakcentował, że póki on jest wójtem, szkoły w Kuźnicy Starej i Masłońskim będą 

dofinansowane, wbrew wnioskom p. Polak o ich zamknięcie, a na zapytanie radnej p. 

Polak w jakiej wysokości dodał, że do szkoły w Masłońskim jest przeznaczone 230 

tyś a do Kuźnicy 260 tyś. zł, 

 zreasumował środki zewnętrzne na zaplanowane projekty i zestawił je z planowanym 

wkładem własnym tzn. rewitalizacja obszarów przy zalewie 1.721.150,86 zł przy 

wkładzie 90.586,89 zł, następnie rewitalizacja dawnego ośrodka żeglarskiego 

to:500.472,86 zł przy wkładzie 88.318,74 zł, kolejny projekt to budowa Centrum 

Przesiadkowego, gdzie dofinansowanie ma wartość 1.439.266,61 zł a nasz wkład to 

253.988,23 zł, co w sumie daje 3.660.890,33 zł przy zabezpieczeniu własnym – 

432.893,86 zł, 

 wyliczenia te jasno wskazują, że nie można zrezygnować z tak dużych środków 

zewnętrznych, które zdecydowanie wpłyną na wizerunek gminy, przy niewielkim 

wkładzie własnym, 

 przypomniał p. Kamińskiemu, że środki w wysokości 20 tyś. zł zapisane na amfiteatr 

w ŻL zostały tam umieszczone na wniosek mieszkańców ŻL, 

 w przypadku strefy ekonomiczno-gospodarczej w Jastrzębiu jest zobowiązanie gminy 

do wybudowania tam drogi, z którego należy się wywiązać ponieważ funkcjonujące 

tam firmy nie tylko płacą podatki, ale również zatrudniają wielu pracowników, 

 zamiary zmiany planu zagospodarowania przestrzennego są konsekwencją 

wcześniejszych decyzji podjętych przez Radę Gminy, dlatego też nie można 

przerywać procesu, który już ruszył i gdzie zostały poniesione już pewne koszty, 

zresztą zmiana takiego planu również może spowodować wzrost wpływu podatku do 

budżetu gminy, 
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 jeżeli chodzi o środki wpływające z koncesji przeznaczone na przeciwdziałanie 

alkoholizmowi, to doskonale wszyscy wiedzą, że są one przeznaczane na 

funkcjonowanie m.in. świetlic środowiskowych, oczywiście również na wypłatę 

wynagrodzeń dla często wysoko wykwalifikowanych nauczycieli pod opieką, których 

zostają tam dzieci, zresztą ich pensje te należą do najniższych krajowych, 

 zapewnienie opieki nad bezdomnymi zwierzętami oraz przejazdu busem mieszkańców 

Choronia, Gęzyna, Kuźnicy oraz Jastrzębia do Poraja należy do zadań własnych 

Gminy, w przypadku zwierząt środki na ten cel przy intensywności zgłoszeń 

prawdopodobnie skończą się za cztery miesiące, natomiast zabezpieczenie przejazdu 

mieszkańcom jest tylko dofinansowane, a podróżujący dodatkowo wykupują bilety, 

 firma przewożąca mieszkańców nie należy do brata  Przewodniczącego p. Andrzeja 

Pawłowskiego tylko nosi nazwę Stępień Trans, którego właścicielem jest p. Krzysztof 

Stępień, 

 podatki gminne wzrosły w wyniku wprowadzenia Programu Postępowania 

Naprawczego jedynie o 0,9 % przy maksymalnych wymogach państwa 2,1 %, 

zobowiązał się również na kolejną sesję przygotować dokładne zestawienie opłat w 

naszej gminie na przestrzeni lat, przypomniał również, że mamy najtańszą wodę w 

okolicy, 

 podkreślił, że 30 % środków przeznaczonych na inwestycje przy 70 %  na zadania 

własne jest naprawdę dobrym wynikiem, 

 wydatki na funkcjonowanie Gminy są większe w stosunku do lat poprzednich, 

ponieważ nastąpił wzrost m.in. najniższych pensji krajowych, kiedyś były realizowane 

inwestycje na kwotę 3 mln teraz na 15 mln, w związku z czym potrzebne są osoby, 

które pozyskają te środki, właściwie wykorzystają, rozliczą i skontrolują, zresztą 

postęp widać już po budżecie, gdzie na początku był rzędu 20 mln, a obecnie osiągnął 

poziom 50 mln,  

 środki przeznaczone na sport w wysokości 250 tyś. zł to zaledwie 0,4 % budżetu, 

które są również przeznaczane głównie na szkolenie dzieci i młodzieży, 

 inwestycje drogowe owszem będą realizowane jak tylko uda się pozyskać na ten cel 

środki zewnętrzne, ponieważ z własnych środków nie możemy za wiele zrobić, 

 na wczorajszej Komisji Rady był tylko jeden wniosek p. Andrzeja Ludwikowskiego 

właśnie dotyczący dróg,  

 jeszcze raz podkreślił, że budżet na 2018 rok jest przygotowany w sposób optymalny, 

a z ludźmi, którzy oczerniają w sposób kłamliwy Gminę Poraj oraz to, co zostało 

zrobione będzie walczył, ponieważ wspólnymi siłami na przestrzeni lat powstało wiele 

np. można było przystąpić do modernizacji budynku Urzędu Gminy, dzięki temu, że 

wybudował go kiedyś p. Andrzej Pluta, lub podobnie w przypadku Gimnazjum w ŻL, 

które powstało w czasie, kiedy Wójtem Gminy był p. Mariusz Musialik, budynek 

Gimnazjum w Poraju, który wybudował p. Marian Szczerbak, to są wielkie sukcesy i 

trzeba o nie właściwie dbać i szanować, 

 nie po to były realizowane dotychczasowe inwestycje, zgodnie z założeniami, aby je 

teraz zaprzepaścić ograniczając m.in. wydatki na kulturę i sport, o co zabiega radna p. 

Polak; 

 p. A. Ludwikowski poprosił, aby nie przeciągać w czasie procesu uchwalenia budżetu na 

2018 rok, ponieważ dalsze rozmowy nic nowego nie wniosą; 

 p. Z. Polak stwierdziła: 

 nigdy nie stawiała wniosku o zamknięcie szkoły w Kuźnicy Starej, 

 kłamstwem jest, że była przeciwna budowie przedszkola w ŻL, 

 rolą radnego danej miejscowości jest zabieganie o dobro jej mieszkańców, 
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 potwierdziła za wójtem, że wszystkie dzieci są ważne, ale te w ŻL również, a niestety 

dotacje na ucznia nie są równe w całej gminie, ponieważ w Kuźnicy Starej dopłaca się 

zdecydowanie więcej niż w ŻL,  

 poprosiła, aby w ŻL zadbać o interes i bezpieczeństwo dzieci poprzez wybudowanie 

parkingu oraz chodnika przy szkole, 

 procesy sądowe, którymi straszy Wójt powinny być finansowane ze środków 

prywatnych a nie gminnych; 

 Wójt p. Ł. Stachera: 

 przypomniał, że na wczorajszym posiedzeniu komisji mówił o budowie chodnika i 

parkingu w ŻL przy pomocy spółdzielni Poractive, 

 podkreślił jeszcze raz, że faktycznie wszystkie dzieci są dla niego ważne, dlatego też 

szkołę w Kuźnicy Starej dofinansowuje, ponieważ nie mają tak dobrych warunków 

jak te w ŻL, gdzie są wyremontowane budynki, ośrodki sportowe; 

 p. Joanna Hola – mieszkanka ŻL powiedziała, że z powodu braku parkingu i chodnika 

przy szkole w ŻL może kiedyś dojść do tragedii, również stan żareckich dróg jest w 

fatalnym stanie, co może się skończyć tym i do czego osobiście będzie namawiać 

mieszkańców ŻL, że będą przynosić do Urzędu Gminy rachunki za naprawę 

samochodów; 

 Wójt p. Ł. Stachera jeszcze raz powiedział, że inwestycje przy szkole w ŻL w postaci 

parkingu i chodnika będą robione własnymi siłami przy udziale pracowników 

spółdzielni Poractive, niestety nie wszystko można zrobić na raz a drogi, na których 

nie ma kanalizacji będą na bieżąco równane; 

 Przewodniczący p. A. Pawłowski zwrócił się z zapytaniem do p. Z. Polak, czy jej wnioski 

do budżetu są nadal aktualne, na co p. Polak odpowiedziała, że jako Przewodniczący 

Rady powinien wiedzieć co z nimi zrobić; 

 radca prawny p. M. Stańczyk Mroczko powiedziała: 

 w przypadku stawiania jakichkolwiek poprawek do budżetu należy się kierować 

zasadą stabilności finansowej tzn. jeżeli wskazuje się jakiekolwiek przesunięcia to 

jednocześnie należy wskazać źródło ich finansowania, 

 poprosiła o doprecyzowanie postawionych wniosków, ponieważ niektóre są bardzo 

niekorzystne, a szczególnie te dotyczące przesunięć z zaplanowanych inwestycji 

finansowanych w głównej mierze ze środków unijnych, co spowoduje, że pozyskane 

środki zewnętrzne nie zostaną wykorzystane i przepadną;  

 p. Z. Polak stwierdziła, że wskazała dokładnie pozycje, w których należy dokonać 

przesunięć; 

 p. A. Ludwikowski powiedział, że Wójt Gminy zobowiązał się do wprowadzania 

zaproponowanych przez radnych zmian w budżecie w ciągu bieżącego roku i 

zaproponował przegłosowanie tego projektu, przez co radni jasno wskażą jaki jest ich 

stosunek do tego dokumentu; 

 p. J. Kozak stwierdziła, że zdaje sobie sprawę z tego, że zaproponowany budżet na 2018 

rok nie jest zadawalający, każdy z obecnych ma wiele pomysłów, które chciałby 

wdrożyć, ale przypomniała, że na wspólnej komisji radni doszli do wypracowania 

porozumienia, że przy kolejnych zmianach do budżetu będą brane pod uwagę kolejne 

wnioski radnych; 

 p. A. Kamiński Sołtys ŻL – podziękował Wójtowi Gminy Poraj za zabezpieczenie w 

budżecie na 2018 rok środków w wysokości 20 tyś. zł na modernizację amfiteatru w 

ŻL. 

 

8.2 Uchwała Nr 331(XLIV)18 w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Poraj na lata 2018 - 2033 – zał. nr 16. 
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Uchwała została przyjęta: 8 głosów „za”, 2 głosy „przeciw”, 2 osoby „wstrzymały się” od 

głosu. 

Uwagi do tego dokumentu mieli: 

 p. Z. Polak: 

 zwróciła uwagę, że na wczorajszej komisji wspomniała o zbyt dużym, bo 5 mln 

upoważnieniu Wójta do zaciągania zobowiązań, jej zdaniem wystarczy do 

wysokości 1 mln, 

 powiedziała, że sytuacja gminy jest tragiczna, a zgodnie z jej wyliczeniami spłata 

rat kapitałowych z kredytów i pożyczek oraz wykupu papierów wartościowych za 

lata 2015 – 2033 wyniesie 49 mln zł a odsetki w tych latach wyniosą 16 mln zł,   

 Wójt p. Ł. Stachera odniósł się do zapisu wysokości kwoty w sprawie zaciągania 

zobowiązań, dzięki któremu będzie mógł np. podpisać umowę na dofinansowanie 

budowy kanalizacji w ŻL, w przeciwnym wypadku będzie to niemożliwe. 

 

8.3 Projekt uchwały w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, nabywania 

i wykupu został odrzucony. 

 

W związku z nie do końca jasnym wynikiem głosowania, nastąpiła reasumpcja 

głosowania, która ostatecznie zakończyła się wynikiem: 

  „za” 2 głosy, „przeciw” – 3 głosy, „wstrzymało się” – 7 osób. 

 

Podczas dyskusji nad tym dokumentem głos zabrali: 

 Wójt p. Ł. Stachera powiedział: 

     przedstawiony projekt uchwały rozpoczyna procedurę, a nie mamy gwarancji, że 

zakończy się w oczekiwany przez nas sposób, 

     środki w wysokości 12 mln 559 tyś. zł, które chcemy otrzymać za wyemitowane 

obligacje zostaną przeznaczone na restrukturyzację obecnego zadłużenia, 

     podkreślił, że po emisji obligacji zadłużenie nadal nie będzie przekraczać obecnej 

sumy tzn. 23 mln 900 tyś. zł; 

 p. T. Klimek był ciekaw dlaczego na tak dużą kwotę jest ta emisja oraz dlaczego na 

tak długi okres, który spowoduje, że wykup będzie dopiero przy następnych 

kadencjach; 

 p. Z. Polak powiedziała, że: 

 jest przeciwna dalszemu zadłużaniu gminy, a według niej kolejna emisja obligacji 

to spowoduje, przez co odbije się to negatywnie na kolejnych pokoleniach i 

władzach samorządowych,  

 powinno się poszukać innych rozwiązań tzn. wariantu oszczędnościowego, 

 radni nie otrzymali uchwały RIO odnośnie opinii na temat PPN oraz, że nie 

została ona omówiona, 

 zapytała dlaczego nie wzięto również pod uwagę pożyczki z budżetu Państwa lub 

tańszy kredyt, 

 zapytała radnych, czy pamiętają, że jeszcze poprzednie obligacje nie zostały 

wykupione oraz, że nikt ich nie poinformował o wysokości kwoty potrzebnej na 

ten wykup, 

 zaapelowała do radnych o nie podejmowanie tej uchwały; 

 

Wnioski i uwagi radnej p. Polak do projektu uchwały w sprawie emisji obligacji stanowią    

zał.  nr 17 do niniejszego protokołu. 
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 Wójt p. Ł. Stachera odpowiedział: 

 

 wczoraj na Komisji Rady argumentował zasadność tej uchwały, zresztą PPN, co 

potwierdziło również RIO zakłada emisję obligacji jako najkorzystniejszą formę 

restrukturyzacji długu w wysokości wskazanej w projekcie uchwały, 

 zostały dokładnie i rzetelnie przeprowadzone analizy niezbędnych wskaźników, 

 przygotowany budżet jest bezpieczny i spokojnie można będzie go realizować, 

 emisją obligacji nie zwiększamy kwoty zadłużenia, tylko zamieniamy go na 

korzystniejszą dla gminy formę, 

  przypomniał, że środki z zaciągniętych do tej pory kredytów i pożyczek zostały 

wykorzystane na inwestycje oraz na oświatę, 

 uchwała RIO jest ogólnie dostępna na stronie internetowej BIP Urzędu Gminy i 

każdy ma do niej dostęp, 

 termin wykupu obligacji został wyznaczony na lata 2026 – 2033 ponieważ w 

2020 r. kończą się środki z Unii Europejskiej, dlatego też spokojnie można będzie 

spłacać te zobowiązania, 

 musiał wziąć odpowiedzialność za wpisane w 2010 r. do budżetu na 2011 rok 

zobowiązania na ponad 11 mln zł; 

 p. M. Musialik powiedział: 

     swoje wątpliwości na temat projektu tej uchwały przedstawił na Komisji Rady w 

dniu wczorajszym, 

     gdyby środki z tych obligacji, których koszt jest duży, zostały przeznaczone na 

inwestycje, to zdecydowanie byłby za, natomiast będą one przeznaczone na spłatę 

zadłużenia, dlatego jest przeciwny, 

     podczas głosowania nad budżetem na 2018 rok oraz WPF - em wstrzymał się od 

głosu, ponieważ głównym ich składnikiem są właśnie środki z emisji obligacji, 

natomiast pozostałą część budżetu całkowicie popiera szczególnie w tych 

inwestycjach, które są dotowane. 

 

8.4 Uchwała Nr 332(XLIV)18 w sprawie trybu udzielania i rozliczania dotacji 

udzielanych publicznym i niepublicznym przedszkolom, innym formom wychowania 

przedszkolnego, szkołom, w tym szkołom podstawowym, w których zorganizowano 

oddział przedszkolny, prowadzonym na terenie Gminy Poraj, trybu kontroli 

prawidłowości pobrania i wykorzystania tych dotacji oraz terminu i sposobu rozliczenia 

ich wykorzystania – zał. nr 18. 

 

Uchwała została przyjęta „jednogłośnie” – 12 głosów „za”. 

 

8.5 Uchwała Nr 333(XLIV)18 w sprawie aplikowania Gminy Poraj o środki w ramach 

konkursu RPO – zał. nr 19. 

 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie: „za”- 12 głosów.   

 

8.6 Apel Nr 1(XLIV)18 w sprawie przywrócenia w rejonie Energetycznym Myszków 

Punktu Obsługi – zał. nr 20. 

 

Za przyjęciem apelu głosowali wszyscy obecni radni – 12 głosów „za”. 
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8.7 Uchwała Nr 334 (XLIV)18 w sprawie nieodpłatnego przekazania nieruchomości 

gruntowej w formie darowizny na rzecz Skarbu Państwa Państwowego 

Gospodarstwa Leśnego, Lasy Państwowe Nadleśnictwa Złoty Potok położonej w 

Choroniu stanowiącej mienie Gminy Poraj – zał. nr 21. 

 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie: „za” – 12 głosów. 

 

9. Zapytania i wolne wnioski. 
  Przewodniczący p. A. Pawłowski udzielał głosu radnym oraz uczestnikom sesji  w 

następującej kolejności: 

1) p. Zdzisława Polak zapytała: 

 kiedy będzie przetarg na kolejne etapy kanalizacji w Żarkach Letnisko (ŻL), 

 na kiedy zaplanowano remonty dróg w ŻL (Zielona, Wesoła, Podleśna, Okrężna, 

Lipowa, Widna, Górna, Jodłowa, Świerkowa, Długa, Brzozowa, Sportowa, Grzybowa, 

Raczyńskiej II etap) i wiele innych, które są w tragicznym stanie, 

 kiedy zostanie wykonany chodnik (chociaż jedna strona) na ulicy Szkolnej i Cichej, 

 kiedy zostanie wykonany parking przy szkole i przejście z parkingu do szkoły, 

 kiedy zostanie wykonane odwodnienie ul. Wiejskiej i Letniskowej, 

 kiedy zostanie uzupełnione oświetlenie na ul. Akacjowej, Letniskowej i innych, 

 kiedy zostanie dokończony remont linii energetycznej na ul. Księżycowej ( w tym 

zmiana pozycji słupa, załatanie dziur powstałych przy tym remoncie w nawierzchni 

drogi, zabranie znaków drogowych), 

 kiedy ul. Akacjowa będzie przejezdna na całej długości, 

 jak wygląda sprawa odzyskania dla gminy terenów Skarbu Państwa w centrum ŻL -  

okolice amfiteatru, 

 czy wyciągnięto konsekwencje za źle wykonany projekt budowy amfiteatru w ŻL, 

 czy w budynku OSP w ŻL została wymieniona stolarka okienna – oczekuje 

szczegółowych informacji, 

 dlaczego  pozwolono GS-wi na przejęcie przez zasiedzenie gminnej działki w centrum 

ŻL, użytkowanej przez gminę (plac zabaw dla dzieci) – prośba o podanie kwoty 

czynszu za ten teren, 

 dlaczego nadal są plany inwestowania w teren PKP w Poraju (centrum przesiadkowe), 

jakie będą z tego korzyści dla budżetu Gminy, 

 dlaczego bez zgody Rady dzierżawiono za bardzo niski czynsz lub użyczano za darmo 

tereny gminne dla stowarzyszenia Marina Poraj w sposób bezpośredni lub za 

pośrednictwem Spółdzielni Poractive, 

Pytania na sesję radnej p. Polak stanowią zał. nr 22 do protokołu. 

2) p. Andrzej Ludwikowski: 

 poprosił o pilnowanie w sposób zrównoważony terminów remontów dróg i 

chodników, 

 poprosił o sporządzenie wykazu wszystkich dróg, które są przewidziane do remontu, 
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3) p. Katarzyna Rzepka: 

 poprosiła o zwrócenie uwagi na to, aby drogą tuż przy rzece Ordonce nie jeździły 

śmieciarki ponieważ tworzą się na ulicy koleiny, 

 poprosiła o interwencję w Starostwie Powiatowym w Myszkowie w sprawie 

przyspieszenia rozwiązania sytuacji na działce nr 402/3 w Masłońskim dot. zagrodzenia 

narożnika tego terenu, 

 zapytała o aktualną sytuację boiska sportowego w Masłońskim. 

 

4) p. Jolanta Holi – mieszkanka ŻL zapytała dlaczego ul. Sportowa w ŻL nie jest ujęta w 

projekcie budowy II etapu kanalizacji. 

 

5) p. Ewa Masłoń – Przewodnicząca Wspólnoty Gruntowej Wsi Choroń: 

 w związku z tym, że Wspólnota nie była poinformowana o zamiarze koszenia działki 

należącej do Wspólnoty poprosiła o dostarczenie dokumentacji związanej z tymi 

pracami tzn. informacji o sposobie wyboru wykonawcy, umowy, faktury bądź 

rachunku oraz pisemnego oświadczenia wykonawcy o nieuzyskaniu dodatkowych 

dochodów z tytułu koszenia tych terenów z gminy, 

 w odniesieniu do działki 3560 zlokalizowanej w Choroniu na Wojnówce prosi o 

uzupełnienie dokumentów, w jaki sposób firma, która wnioskowała o wydanie decyzji 

środowiskowych została dzierżawcą tego terenu, ponieważ w chwili obecnej ma 

sprzeczne informacje, 

 zapytała, co stało się ze studnią głębinową na działce 3561/6, 

 zapytała, jakiego rodzaju materiały są składowane na tym terenie, przypomniała, że 

były prośby o uporządkowanie tej działki – do dnia dzisiejszego nic nie zostało 

zrobione, nie uzyskała również na ten temat żadnej odpowiedzi, 

 odniosła się do wypowiedzi Wójta z ostatniej sesji, kiedy to obiecywał zwołać 

zebranie ze Wspólnotą, niestety do dnia dzisiejszego sytuacja pozostaje bez zmian, 

 w kwestii możliwości przekształcenia działki o numerze 3560, o którą apelowała, 

zarzuciła brak informacji o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu studium 

uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego, 

 poprosiła o należyte oznakowania robót drogowych, 

 poinformowała, że stan ulic Browarnej i Ludowej wrócił do swego pierwotnego stanu 

i zasugerowała, że gdyby wykorzystano do jej naprawy tłuczeń (podobno należący do 

gminy, choć jest wywożony również przez osoby prywatne), jej zdaniem  ich wygląd 

byłby zdecydowanie lepszy, 

 prosi o ostateczne wyjaśnienie i poinformowanie jej osoby o sytuacji związanej z 

niewłaściwym podwieszeniem oświetlenia na ul. Browarnej, co stwarzało zagrożenie 

życia i zdrowia, 

 przypomniała o obietnicach wyposażenia przedszkola w Choroniu w łazienkę, w 

której miały zostać zamontowane specjalne niskie toalety oraz umywalki, 

 nawiązała do obietnic budowy hali sportowej przy szkole w Choroniu, wstępnie miała 

być zlokalizowana na  terenie, na którym obecnie znajduje się pompa ciepła, co 

powoduje, że ewentualna budowa hali będzie się odbywać kosztem przedszkola, 
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 zapytała o sytuację zasiedzenia terenu od ul. Ludowej, który jest własnością gminy i 

stanowi dojazd do pól; 

 

6) Wójt p. Ł. Stachera poinformował, że na przedstawione pytania odpowie na piśmie w 

ustawowym terminie. 

 

10. Sprawy organizacyjne. 
 Przewodniczący p. Andrzej Pawłowski poinformował, że w lutym odbędą się 

posiedzenia poszczególnych Komisji Rady w następujących terminach tzn. 19 lutego – 

Komisja Rewizyjna, 20 lutego – Komisja ds. budżetu oraz gospodarki komunalnej i 

inwestycji, 21 lutego – Komisja ds. oświaty, kultury, zdrowia i spraw społecznych.  

Odczytał również informację Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego przypominającą o 

konieczności złożenia przez radnych oświadczeń majątkowych według stanu na dzień 31 

grudnia 2017 r. (znak sprawy KOXIV.414.7.1.2018). Pismo to znajduje się w aktach 

biura Rady – Oświadczenia majątkowe za 2017 r. 

 

11. Zamknięcie sesji. 
W związku z wyczerpaniem porządku dziennego obrad Przewodniczący                   

p. A. Pawłowski  podziękował wszystkim za przybycie i o godzinie 13
05

 zamknął XLIV 

sesję Rady Gminy Poraj. 

 

 

Protokolant 

Podinspektor 

 

Agnieszka Dudek      Przewodniczący 

                 Rady Gminy Poraj 

 

         

            Andrzej PAWŁOWSKI 

      

 
 

 


